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Misiune
Credem în respectarea dreptului la viață al tuturor oamenilor din momentul concepției și până la moartea naturală și 
considerăm că, prin sprijinul acordat mamei și copilului, se pot forma tineri responsabili pentru familie și societate.

Revista poate fi citită și online pe site-urile studentipentruviata.ro și romaniapentruviata.ro.

Website-uri Pro-Viață

Centre care oferă servicii de consiliere 
pentru femei în criză de sarcină, mame și familii

Asociația 
Studenți pentru viață

studentipentruviata@gmail.com

Facebook.com/studentipentruviata

www.studentipentruviata.ro 

Cod Fiscal: 31835630

Cont: RO25BTRLRONCRT0V17367901 - RON

Deschis la Banca Transilvania

Agenția Lipscani, București

studentipentruviata.ro romaniapentruviata.ro marsulpentruviata.ro femeifericite.com

avorturiregretate.com

ALBA IULIA

Centrul de consiliere pre și post-avort al 
Asociației Filantropia Ortodoxă „Alba Iulia”
Str. Tudor Vladimirescu Nr. 39, jud. Alba
Tel: 0788 932 863

Centrul Iochebed
Bd. Transilvaniei, bl. 54, ap. 24 
Tel: 0358.401.487 
centruliochebed@gmail.com
www.ccalba.ro 

DEVA 

Asociația M.A.M.A. Deva 
Str. Liliacului, Bl. 17, Sc. A, Apt. 2
Tel: 0354.803.686
mama.deva@yahoo.com
www.mercysactionmission.com
www.ma-mi.org

IAȘI

Centrul Praesidio pentru femeile însărcinate 
aflate în dificultate
www.provitaiasi.ro
Tel Verde: 0800 800 116

ORADEA

Centrul de Informare și Consiliere „Puls” 
Str. Aurel Lazăr, nr. 4A, ap. 8
Tel: 0359.800.665, 0755.206.787
centrulpuls@yahoo.com
www.centrulpuls.ro

RĂDĂUȚI

Centrul „Elena”
Str. Călărași nr. 10A,
Rădăuți, Suceava
Tel: 0755.050.005
Email: contact@centru-elena.ro

VALEA PLOPULUI 

Centrul Social Pro-Vita al Parohiei Valea 
Plopului
Sat Valea Plopului, jud. Prahova
Tel: 0745.223.663
asociatiaprovita@gmail.com

RÂMNICU VÂLCEA

Centrul de Consiliere și Informare „Doamna 
Maria Brâncoveanu”
Str. Tache Ionescu, nr. 10
Tel: 0744.405.250
casavietiioffice@gmail.com

SIGHIȘOARA 

Casa Vieții
Str. Tache Ionescu, nr. 10
Tel: 0744.405.250
casavietiioffice@gmail.com
Program de funcționare: marțea și joia

SUCEAVA

Centrul Iochebed
Str. Curtea Domnească, nr. 1, bl. 14, Sc. B, Ap. 2
Tel: 0230.523.380
iochebedsv@fidel.ro
www.centruliochebedsv.ro

TIMIȘOARA

Casa Mater Misericordiae 
Str. Gh. Doja, nr. 25A
Tel: 0721.335.704 
darulvietii@yahoo.com
www.darulvietii.ro

Fundația Estera
Str. Timotei Cipariu, nr. 3
Tel: 0256.492.862, fax 0356.809.205
fundatia.estera@gmail.com

BAIA MARE

Centrul de consiliere „Piciorușe Little feet”
Str. George Coșbuc bl. 34, ap. 20, Et. 3
Baia Mare, Jud. Maramureș
Tel: 004.0362.800.770 / 004.0737.177.277
picioruse.littlefeet@gmail.com

BACĂU

Centrul de consiliere și sprijin pentru copii și 
părinți „Buna Vestire” – Hârja
Str. Nemirei 174, Hârja, comuna Oituz, jud. 
Bacău

BRAȘOV 

Fundația Iochebed 
B-dul Griviței, nr. 61, Bl. 46, Sc. B, Apt. 1, Brașov
Tel: 0368.449.283
iochebedbv@gmail.com
www.ma-mi.org

melodiipentruviata.ro poeziipentruviata.ro liveaction.org/news

Asociația 
România pentru viață

contact@romaniapentruviata.ro

0751.859.467

Facebook.com/romaniapentruviata

www.romaniapentruviata.ro 

Cod Fiscal: 41210611

Cont: RO88RNCB0082163895060001 RON

ARAD

Asociația M.A.M.A. Arad 
Calea Romanilor, nr. 4-8, bl. K2, sc. A, ap. 1, Arad
Tel: 0257.211.041, 0751.873.397
mamaarad@yahoo.com
www.ma-mi.org

DEJ

Așezământul social destinat victimelor violenței 
domestice „Sf. Arhangheli Mihail și Gavriil”
Comuna Slobozia, jud. Giurgiu
Tel: 0769.683.407

HUNEDOARA 

Asociația M.A.M.A. Hunedoara 
Str. George Enescu, nr. 12, Bl. 108, Sc. A, Ap. 4
Tel: 0354.416.911
mama_miriam_hd@yahoo.com

BUCUREȘTI 

Centrul de consiliere și sprijin pentru părinți și 
copii „Sfânta Alexandra Împărăteasa”
Victoria Business Center Tronson 5, Bloc D1, 
Et. 2, Calea Victoriei 155
Tel: *8282 
consiliere@centrulalexandra.ro
www.centrulalexandra.ro 

Centrul de consiliere și informare „Sfânta 
Împărăteasă Elena” 
Bd. Basarabia nr. 28 A, et. 3, Sector 2. 
Tel: *8282 
consiliere@centrulsfantaelena.ro 
www.centrulsfantaelena.ro

CHIȘINĂU, REPUBLICA MOLDOVA

Misiunea Socială Diaconia
Str. Criuleni 22 (Cart. Poșta Veche)
Tel: (+373 22) 46-32-28, (+373 22) 46-32-31, 
(+373 22) 46-32-34 
E-mail: office@diaconia.md
 
Centrul de consiliere și sprijin „Sfânta Elisabeta” 
Str. București, 59, Sc. 1, Et. 3, Chișinău
Tel: +373 781 27 007
centrulelisabeta@gmail.com

CLUJ-NAPOCA

Clinica Pro Vita 
Str. Teodor Mihali nr. 38-40
Tel: 0264.431.891, 0748.127.021
provitacluj@gmail.ro
www.clinicaprovita.ro
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“
„Viitorul este 
pro-viață” este 
tema Lunii pentru 
viață și a Marșului 
pentru viață din 
acest an.

“

Îmi doresc un viitor pro-viață pentru 
că știu că nu se poate altfel! Nu se 
poate ca o societate să reziste pe 
termen lung, și cu atât mai puțin să 
se dezvolte spre binele oamenilor, 
dacă nu îmbrățișează și nu cultivă 
o cultură a vieții. A fi pro-viață nu 
este obligatoriu, dar viitorul se 
construiește doar prin viață.

O societate care nu învață să aibă 
grijă de copiii ei nu are cum să aibă 
viitor, pentru că o societate este atât 
de puternică și de rezistentă pe cât 
este de capabilă să poarte de grijă 
și să îi apere pe cei mai vulnerabili 
membri ai ei.

Editorial
Om lângă om și 
activitate lângă 
activitate alcătuim o 
primăvară a vieții
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Un viitor pro-viață înseamnă înțelegerea că 
omul este om indiferent de orice caracteristici 
personale și că viața este un dar unic și 
irepetabil, dar că viața este vulnerabilă și are 
nevoie de sprijin. Un viitor pro-viață înseamnă 
un viitor construit de un prezent în care ne 
dorim și facem eforturi pentru ca fiecare viață 
umană să fie prețuită și protejată, din primul 
moment în care ea apare, cel al concepției, și 
până la finalul ei natural. 

Un viitor pro-viață este un viitor înnobilat 
prin înțelepciune și fapte. Din trecut, avem 
de învățat lecția vulnerabilității vieții, mai ales 
din ultima sută de ani, brăzdată de genocide. 
În prezent, avem de construit mecanisme 
eficiente de sprijin, care nu sunt doar plase de 
siguranță socială, ci au ca rădăcină dragostea 
de aproapele, iar aceasta, la rândul ei, își are 
rădăcina ultimă în chipul lui Dumnezeu în om 
și în conlucrarea cu Dumnezeu.

Viitorul pro-viață trebuie construit în mod activ, 
doar așa va exista. Există un proverb care spune 
că nu se face primăvară doar cu o floare, dar om 
lângă om și activitate lângă activitate alcătuim 
o primăvară a vieții! Ea e speranța viitorului 
dorit.

Viața se ocrotește în unitate

Marșul pentru viață este un prilej unic de unitate 
între oameni. Fiecare venim din zona noastră 
profesională, zona noastră de vârstă, unii tineri, 
alții vârstnici, unii singuri, alții cu familii, și ne 
regăsim împreună. E o bucurie să vezi oameni 
cu același crez și să conlucrezi cu ei.
Această unitate nu este doar între cei de 
față, ci simți că ești împreună cu oameni 
de pretutindeni – Marșul pentru viață se 
organizează în foarte multe țări din lume și 
organizatorii își trimit reciproc mesaje de 
susținere. 
Mai mult decât atât, există înaintași care au 
apărat viața, care au apărat adevărul și binele. 
Este o unitate mai presus de cele văzute și de 
aici.

La Marșul pentru viață arătăm că suntem 
mulți care iubim viața, care prețuim viața, care 
dorim să ocrotim viața în toate stadiile ei de 
dezvoltare. Ne adresăm în special femeilor în 
criză de sarcină și copiilor lor, făgăduindu-le că 
vor avea soluții, sprijin și oameni care să le ofere 
acestea. Îi încurajăm să ne ceară ajutorul.

Marșul e ca un strigăt: „Hei, suntem aici, 
vrem să te ajutăm, cheamă-ne!” E minunat 
ca cineva să afle că este iubit și prețuit fără 
a fi cunoscut, este o încurajare de a ieși din 
însingurarea dată de criză.

Haideți la Marșul pentru viață! Haideți să 
construim împreună viitorul pro-viață!

Trei sms-uri pentru viață

Fiecare viață este un dar, fiecare om este 
infinit de prețios și imposibil de înlocuit, 
fiecare om poate fi o bucurie pentru cei din 
jur și cei din jur pentru el.

De ce să pierdem pe unii dintre noi, de ce să 
fim indiferenți când suferința și frica conduc 
la pierderi de vieți, când există soluții pentru 
mamă și copil?

E firesc să ne dedicăm unei lucrări care 
sprijină fiecare ființă umană să fie tratată cu 
demnitate și să se bucure de viață, așa cum și 
nouă ni s-a dat șansa să ne bucurăm de viață.

Teodora Diana Paul,

Președintele Asociației Studenți pentru viață  
București
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M A R Ș U L  P E N T R U  V I A Ț Ă 
Î N  L U M E 

ISTORIE:
Primul Marș pentru viață din lume a fost organizat la Washington, D.C., în 22 ianuarie 1974, după 
deciziile din 22 ianuarie 1973 Roe v. Wade și Doe v. Bolton ale Curții Supreme, care au obligat toate 
statele americane să permită avortul la cerere și practic pe toată durata sarcinii. În 24 iunie 2022, 
Curtea Supremă a emis hotărârea în cazul Dobbs v. Jackson Women's Health Organization, prin 
care a redat statelor dreptul să legifereze avortul la nivel de stat.
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“
150.000 de mii 
de participanți 

la Marșul 
pentru viață din 

Washington, D.C.

“

Marșul pentru viață Washington, D.C., 20 ianuarie 2023
„Pașii următori: Marșul în America post-Roe”

Jeanne Mancini, președinta Marșului pentru viață Washington:
Prieteni, de-a lungul ultimilor 50 de ani, Marșul pentru viață a devenit cea 
mai mare mișcare pentru drepturile omului din lume.

Chiar dacă Marșul s-a născut ca reacție la decizia Roe, nu se încheie după 
schimbarea acestei decizii. De ce? Pentru că nu am terminat tot ce aveam 
de făcut. Dați-mi voie să repet: nu am terminat încă.
Vom continua marșul nostru până când încălcarea drepturilor omului prin 
avort devine istorie. Vom continua marșul până când avortul va deveni de 
neconceput.

Lynn Fitch, Mississippi:
Legea avortului s-a schimbat datorită cazului nostru din Mississippi. De 
acum putem proteja viața. Dar călătoria noastră nu se termină aici. Nu se 
termină până când nu le vom da femeilor vulnerabile și copiilor lor ceea ce 
au nevoie ca să prospere, până nu vom face schimbări în legea noastră 
care să fie pline de compasiune față de toate viețile și până când nu vom 
schimba inimile și mentalitatea conaționalilor noștri americani.

Summer Smith, Președinta Studenți pentru viață de la Universitatea 
Liberty din Virginia:
Mama mea avea 18 ani, era în ultimul an de liceu, pe cale să absolve, când 
a aflat că este însărcinată. Ca majoritatea femeilor în situația ei, nu se 
simțea pregătită să aibă un copil. Mi se frânge inima pentru ceea ce a trăit. 
Era o situație foarte dificilă și, în loc să se simtă în siguranță și să caute 
sprijin, mama mea s-a simțit speriată și singură. Motivul pentru care sunt 
pro-viață este că nu vreau ca nimeni să treacă prin ceea ce a trecut mama 
mea.

Dacă generația noastră nu face un pas înainte și nu are grijă de copil, de 
mamă și de tată, nu va mai exista o mișcare pro-viață și treptat aceasta va 
dispărea. Nu putem sta fără să facem binele sau să rămânem tăcuți, așa 
că haideți să ne implicăm!
Avem o singură viață pe acest pământ, o singură șansă de a pune capăt 
avortului, o singură șansă de a sprijini femei ca mama mea. Vă încurajez să 
rămâneți curajoși pentru adevăr și să aveți dragoste pentru a proteja vieți 
nevinovate și pentru a aboli avortul în timpul vieții noastre.

Gina Tomes, fondatoarea căminului maternal Bethlehem House din 
Omaha pentru mame în criză de sarcină:
• 96% dintre femeile găzduite nu mai ajung niciodată să trăiască pe străzi
• 86% renunță pentru totdeauna la consumul de substanțe 
• 85% devin independente financiar în urma sprijinului constant, al 

ajutorului material și consilierii primite

Casey Gunning, tânără cu sindrom Down:
Am sindrom Down, dar sindromul Down nu mă definește. Dumnezeu mă 
definește. Dumnezeu a pus preț pe fiecare viață: spune că suntem de 
neprețuit. Născuți sau nenăscuți, cu sau fără dizabilități, suntem cu toții 
neprețuiți.
Toți oamenii cu sindrom Down, mai ales cei a căror viață este amenințată 
în pântecele mamei, vă transmit: Avem nevoie de voi și voi de noi!
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“
20.000 de mii de 
de participanți 

la Marșul pentru 
viață din Paris.

“

Marșul pentru viață Los Angeles, 21 ianuarie 2023
„Misiunea noastră e iubirea”

Lauren Constabile, fondatoarea Heart of Joy International:
Faptul că oamenii pe care îi iubesc atât de mult nu sunt văzuți ca darul 
frumos pe care îl reprezintă a avut un impact profund asupra mea. Așa că 
acest lucru m-a inspirat și m-am simțit chemată să creez ceva pentru a-i 
ajuta, pentru că știu că ei nu sunt o povară, ci sunt cel mai mare dar.

Chika Anyanwu, vorbitor motivațional:
A fi în mod constant pro-viață înseamnă să-ți pese de viața aflată în orice 
stadiu de dezvoltare în pântecele mamei și să o aperi.

Marșul pentru viață Paris, 22 ianuarie 2023

Nicolas Tardy-Joubert, președintele Marșului pentru viață:
Țelul nostru este să repunem solidaritatea pe agendă.

Marșul pentru viață Berlin, 17 septembrie 2022 

Hubert Hüppe, parlamentar:
Dreptul la viață este cel mai important drept fundamental. Dacă nu îl ai, nu 
rămâi cu nimic altceva. 

Marșul pentru viață Londra, 3 septembrie 2022
„10 Milioane, prea mult”

Hayley, o femeie care regretă avortul făcut în urmă cu 22 de ani la 
presiunile partenerului:
În timp ce stăteam întinsă pe masa de operație, după câteva ore, am simțit 
că mă copleșea conștientizarea faptului că îmi doream atât de mult copilul.

Amritei, o tânără mama a cărei fetiță a fost salvată de un medic pro-
viață cu ajutorul pilulei de inversare a avortului:
Într-o zi am făcut o alegere oribilă, am fost foarte copleșită și am sfârșit 
prin a lua pastila de avort. În numai câteva secunde am regretat, am plâns 
în hohote, am cedat emoțional și mi-am spus: „Îmi doresc acest copil mai 
mult decât orice”. Vinovăția pe care o simțeam era atât de puternică…

Marșul național pentru viață și pentru familie Varșovia, 
18 septembrie 2022
„Eu îți promit”

Andrzej Duda, Președintele Poloniei: 
Sunt foarte bucuros că mărșăluiți din nou pe străzile Varșoviei. Bunicii, 
părinții, copiii și viitorii părinți formează astăzi, aici, o comunitate grozavă, 
veselă. Împreună voi vă mărturisiți public angajamentul făcut față de 
cele mai nobile idealuri. Vă exprimați convingerea că o familie puternică 
înseamnă un viitor strălucitor pentru țara noastră. Vă mulțumesc din suflet 
pentru asta.

Marșul pentru viață Zurich, 17 septembrie 2022
„24 de ore pentru viață”

Bernarda Brunovic, cântăreața născută fără vedere, vorbește des 
despre alegerea părinților săi în favoarea vieții în ciuda recomandărilor 
doctorilor de a face avort

Dermot Kearney, medic cardiolog:
Viața începe la concepție: „Acesta este un adevăr științific și biologic.”
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Marșul pentru viață 2023
Viitorul este pro-Viață

În perioada 1-31 martie se va desfășura Luna pentru viață 2023 „Viitorul este pro-viață”, care va culmina cu 
Marșul pentru viață 2023 „Viitorul este pro-viață”, organizat sâmbătă, 25 martie, în România și în Republica 
Moldova. În România, evenimentul ajunge anul acesta la cea de-a XIII-a ediție națională.

Marșul este dedicat prețuirii și ocrotirii vieții copiilor, încă din momentul concepției. Scopul acestuia este creșterea 
gradului de conștientizare a societății cu privire la umanitatea deplină a copiilor nenăscuți și la necesitatea de a 
sprijini femeile care se confruntă cu greutăți în perioada sarcinii, pentru ca ele să-și poată naște copiii cu încredere 
și în siguranță.

Marșul pentru viață a fost organizat pentru prima dată acum 50 de ani în SUA. Apoi, de-a lungul timpului, au avut 
loc marșuri pentru viață în majoritatea statelor din Europa și din America.

Speranța și hotărârea din momentul prezent sunt două pietre de temelie pentru un viitor care celebrează viața, 
de aceea în 2023 tema Marșului pentru viață din România și din Republica Moldova va fi „Viitorul este pro-viață”.

Această temă își propune să stimuleze conștientizarea și implicarea participanților și a societății în construirea 
unui viitor pro-viață – acel viitor în care fiecare femeie însărcinată aflată în dificultate va fi sprijinită pentru a-și 
naște copilul și în care viața fiecărui copil născut și nenăscut va fi valorizată la demnitatea ei deplină, indiferent 
de vârstă sau de starea de sănătate, indiferent dacă e băiat sau fată.

O societate care nu își ocrotește copiii și nu se îngrijește de viitor nu va avea viitor.

Ne adresăm tuturor oamenilor, de aceea demersul nostru este apolitic, neconfesional, nu militează pentru 
interzicerea avortului și nu susține nicio formă de ostracizare a femeilor.

Organizatorii locali sunt independenți unii de alții. Fiecare organizator își asumă responsabilitatea atât pentru 
activitățile organizate, cât și pentru mesajul transmis în cadrul acestora.

C O M U N I C A T U L 
M P V  2 0 2 3
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Un viitor pro-viață autentic,  
prezent în inima fiecărei persoane
Putem face binele cuiva doar dacă acea persoană acceptă binele pe care dorim să i-l facem și conlucrează cu noi. De 
aceea, dorim să stimulăm o schimbare în inimile oamenilor – pentru că doar așa societatea se va schimba în bine.  
Noi și toți cei care ni se alătură umăr la umăr în Marșul pentru viață știm și înțelegem că facem parte dintr-o trans-
formare, dar această transformare este, de fapt, rezultatul unei construcții valoroase pe termen lung. Cu efort, lucrurile 
încep să meargă în direcția cea bună. 
Susținătorii Marșului pentru viață ajung să se dedice atât de mult acestei cauze, încât își asumă că e posibil să nu 
vadă rezultatele în timpul vieții lor. Dar asta este în regulă, pentru că tot ceea ce facem în prezent va duce la rezultate 
pentru o altă generație, pentru copiii noștri și copiii copiilor noștri. 

Cu câțiva ani în urmă, Lila Rose, președinta organizației Live Action, una dintre cele mai importante organizații pro-
viață din întreaga lume, a spus că schimbările politice sunt de scurtă durată dacă nu apar ca urmare a unor schimbări 
profunde produse la nivel de cultură și de mentalitate: 

„Schimbarea mentalității este posibilă dacă facem muncă zilnică de sprijinire a vieții, de educație și de rugăciune… 
Dacă vom continua să facem împreună această lucrare, vom putea schimba mentalitatea celorlalți.”

Nu putem avea drept ideal o lege care interzice un rău acceptat de oameni; idealul nostru este construirea unei 
societăți care, din dragoste și din responsabilitate, îi ocrotește pe cei vulnerabili. 
„Vom continua să mărșăluim până când avortul va deveni de negândit”, a spus anul acesta Jeanne Mancini, Președinta 
organizației March for Life, în cadrul evenimentului desfășurat în ianuarie. 

Ca în fiecare an, propunem diferite măsuri concrete de sprijinire a femeilor însărcinate și a 
copiilor lor:

• Înființarea de centre de sprijin pentru femeile însărcinate, unde femeile să poată beneficia, la cerere, în mod 
gratuit de consiliere psihologică, coaching, asistență socială sau ce tip de sprijin au nevoie pentru a depăși dificultățile 
apărute în timpul sarcinii;
• Formarea personalului medical și oferirea de sprijin non-medical complementar, care să vizeze nevoile și 
bunăstarea femeilor pe parcursul internării în vederea asistenței la naștere.
• Acordarea, după a 14-a săptămână de sarcină, a unei indemnizații pentru femeia însărcinată, care să acopere 
nevoile speciale din perioada sarcinii – se poate face prin extinderea indemnizației pentru creșterea copilu-lui în 
perioada ultimelor luni de sarcină;
• Crearea posibilității legale ca femeia însărcinată care consideră că nu poate crește copilul să înceapă procedura 
de încredințare spre adopție din perioada sarcinii, având un termen după naștere în care se poate răzgândi, după 
modelul adopției de la naștere care este utilizat în SUA, Marea Britanie, Australia;
• Legiferarea adopției deschise, care ar putea determina mai ușor încredințarea spre adopție sau acceptul pentru 
adopția copiilor care nu pot fi îngrijiți de părinții sau de rudele biologice;
• Sprijinirea adolescentelor însărcinate să ducă sarcina la bun sfârșit și încurajarea mentalității că o astfel de sarcină 
poate fi o șansă pentru ca o familie adoptivă să-i ofere unui copil o viață frumoasă;
• Valorizarea în societate a tuturor celor implicați în adopție, în vederea eliminării mentalității disprețuitoare la 
adresa copiilor adoptați, a părinților adoptivi și, mai ales, la adresa mamelor sau a părinților care își încredințează copiii 
spre adopție când dificultăți majore le afectează capacitatea de a se ocupa corespunzător de creșterea acestora;
• Întrucât abuzurile și infracțiunile sexuale constituie evenimente traumatice extrem de greu de depășit și duc la o 
spirală care ajunge adesea al criza de sarcină, este necesară dezvoltarea unor programe pentru prevenirea violenței, 
a abuzurilor și a infracțiunilor sexuale, care să respecte etapele dezvoltării copiilor și drepturile parentale, când se 
adresează minorilor, și a programelor de sprijin și de protejare pentru victime;
• Legiferarea plasării de instalații speciale de tip „baby box” în zidurile exterioare ale spitalelor, unde mamele care 
consideră că nu își pot îngriji copiii îi pot încredința în condiții de siguranță – ca ultimă soluție la o situație de criză, 
ele pot preveni pruncuciderea și abandonul copiilor nou-născuți; aceste dispozitive sunt legale în foarte multe țări 
din lume.

Cei care pot oferi ajutor sunt foarte mulți, iar ajutorul oferit poate schimba drumul de la 
moarte la viață. Oricine poate ajuta, trebuie doar să o facă:

• Bărbații pot sprijini femeile însărcinate vulnerabile, chiar dacă nu ei sunt tații copiilor.
• Femeile care au depășit o criză de sarcină pot mărturisi, chiar anonim, ce înseamnă acest lucru cu adevărat.
• Femeile care au avut o experiență similară și care înțeleg că există femei ce au nevoie de sprijin.
• Personalități publice pot modela mentalitățile publice și pot contribui la implementarea unor măsuri de 
protecție socială.
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• Oameni obișnuiți, care cunosc femei aflate în criză de sarcină, le pot ajuta în diverse moduri.
• Tu, cel care te rogi pentru cei ce riscă să își piardă viața și pentru cei de care depinde viața lor, îi ajuți și pe copiii 
nenăscuți, și pe părinții lor.

Avem puterea de a sprijini o femeie aflată în criză de sarcină pentru ca ea să-și găsească liniștea necesară, aceeași 
liniște în care își poate îmbrățișa cu speranță pruncul pe care îl poartă în pântece.

Niciun ajutor nu este prea puțin, iar fiecare poate să ajute pe măsura dragostei și a disponibilității sale. 
Orice ajutor în criză de sarcină reprezintă un pas înainte spre un viitor mai bun, mai plin de viață - un viitor  
pro-viață.

ROMÂNIA
MARȘUL PENTRU VIAȚĂ

MARȘUL PENTRU VIAȚĂ 2023

Viitorul este pro-Viață 

ALEXANDRA NADANE

Președintele Asociației România pentru viață

TEODORA PAUL

Președintele Asociației Studenți pentru viață

I d e n t i t a t e  v i z u a l ă  c r e a t ă  d e

www. wincero.com



“
Adaptat după Tilly Dillehay, 
„Both Sides of Roe. My Own 
Journey from Death to Life”, 

DesiringGod.org.

“

Tilly 
Dillehay
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C ă l ă t o r i a  m e a 
d e  l a  m o a r t e  l a  v i a ț ă

Am tradus acest articol pentru că reflecțiile autoarei, creștină neoprotestantă, 
arată, prin propria experiență, cât de firesc apare susținerea avortului când 
omul se îndepărtează de receptarea lumii ca spațiu al lucrării dragostei 
lui Dumnezeu. Fără Dumnezeu, lumea devine un loc al morții, iar avortul 
devine un element firesc al ei.

Cu șapte luni în urmă, trăiam cu toții în America în care m-am născut. Aceasta 
era o Americă care a afirmat în mod legal dreptul inalienabil al femeilor la 
o formă de „îngrijire a sănătății” care pune capăt în mod intenționat vieții 
copiilor din pântece. Această decizie, emisă de Curtea Supremă în 1973, a 
contribuit ca mai mult de 63 de milioane de copii să-și piardă viața de atunci 
și până la anularea sa.

Mulți oameni pe care îi cunosc s-au rugat pentru această zi de mai mult 
timp decât trăiesc eu. Ei au înființat centre pentru femeile în criză de sarcină 
care oferă educație familială, ecografii, îmbrăcăminte și sprijin material, 
toate gratuite. Au adoptat și au înfiat copii. Au avut grijă de bebeluși și copii 
în timp ce mamele singure erau la serviciu.

Dar alți oameni pe care îi cunosc, precum prietena mea din facultate, 
se plâng și chiar intră în panică din cauza sfârșitului erei Roe v. Wade. Ei 
experimentează teama, teama de a le fi anulate fostele drepturi și teama de a 
li se anula posibilitatea să nu aibă grijă de copii. Care este diferența de viziune 
asupra lumii care produce opinii diametral opuse în privința avortului?
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Lipsa credinței în Dumnezeu naște ură

La colegiul creștin pe care l-am frecventat, eu 
și prietenii mei, orientați cu toții spre carieră, 
nu analizam pe ce ne întemeiam ideile despre 
viitor. Nu ne-am dat seama că viziunea noastră 
asupra vieții era profund influențată de 
mentalitatea din jur, pe care o inspiram prin 
toți porii. 

La câțiva ani după absolvire, după ce mă 
îndepărtasem de biserică și de credință, m-am 
trezit în raionul de teste de sarcină de la o 
farmacie Walgreens. „L-aș păstra, dacă aș fi 
însărcinată?” m-am gândit – și imediat am fost 
șocată că eu mi-am pus o astfel de întrebare.

Crescusem obișnuită cu apărarea fermă 
a celor nenăscuți. Dar, pentru prima dată, 
experimentam cu adevărat teama unei sarcini 
nedorite. Simțeam disperarea de a nu-mi plăcea 
lumea suficient de mult pentru a aduce un 
copil în ea. Mi-am imaginat reacția prietenilor, 
a familiei și a cunoscuților pe care îi știam de 
la biserica unde mersesem când m-ar fi văzut 
pe mine, necăsătorită, și pe copilul meu: singuri 
împotriva lumii.

Până în acea zi, nu înțelesesem niciodată 
legătura strânsă dintre lipsa credinței în 
Dumnezeu și moarte.

Temându-mă de viață într-o lume 
nesigură

Câteva luni mai târziu, Dumnezeu mi-a salvat 
sufletul, iar la un an după aceea a adus un 
bărbat în viața mea. Pe măsură ce anii au trecut, 
am primit în dar trei copii prețioși. În prezent, îl 
aștept să se nască pe cel de-al patrulea.
Când îți petreci tot timpul hrănind viața, 
povestindu-le celor mici despre minunile vieții, 
este mai greu să-ți amintești cum era atunci 
când moartea părea preferabilă vieții. Dar încă 
recunosc acea teamă, mai ales la primele ore 
ale dimineții, dacă mă trezesc dintr-un coșmar 
sau îmi aud copilul tușind. Este o frică de viață. 
O frica de greutatea responsabilității.

Chiar și în cea mai recentă sarcină a mea, 
încă mai simt acea teamă de a aduce o nouă 
viață într-o lume care este, într-un anume 
sens, complet nesigură. Chiar și sub protecția 
căsătoriei și a familiei, copiii mei sunt ținuți 
doar de mâna lui Dumnezeu. Acum înțeleg mai 

profund ca niciodată cum durerea și frica fac 
parte din canonul legat de nașterea copiilor și 
cum numai în Hristos oricare dintre noi poate 
vedea lumea așa cum este: un loc al speranței, 
al bucuriei, al binecuvântării și al victoriei finale 
asupra păcatului și a morții. Lumea este un 
loc în care merită să aduci copii – dar numai 
pentru că este un loc condus de un Tată bun 
și iubitor.

În plus, pe lângă realitățile morții și ale 
blestemului, cu toții moștenim atitudini 
culturale față de maternitate, fără să știm că 
am făcut-o.

Cu toții inspirăm mentalitatea unui loc 
care alege să vadă îngrijirea copiilor și a 
bătrânilor ca pe o muncă necalificată, pe care 
o externalizăm către cei mai puțin educați. 
Este un loc care nu vede maternitatea ca 
fiind un element care înfrumusețează cariera, 
mai necesară decât copiii. Este un loc care 
ne spune femeilor să ne debarasăm de 
piedicile care ne împiedică să ne ocupăm 
de noi înșine întâi și întotdeauna; inclusiv de 
oameni care ne împiedică. Este un loc care 
descurajează paternitatea și subvenționează 
abandonul și crima. Este un loc care a reușit 
să vândă femeii cuvântul împuternicire, prin 
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care ea schimbă dragostea și angajamentul cu 
pierderea totală a sinelui și prin care devine o 
marfă sexuală pentru plăcerea bărbaților care 
nu au nicio intenție să îi prețuiască umanitatea.

Adevărata valoare a maternității

Maternitatea este valoroasă. Ceea ce este 
valoros în lucrarea lui Dumnezeu este viața, 
pentru că El a creat-o, și dragostea, pentru că 
El o întruchipează și ne rânduiește să o trăim.
A privi viața și dragostea ca fiind fundamental 
valoroase înseamnă că privim maternitatea 
ca pe lucrarea a ceva fundamental valoros. 
O mamă singură lucrează ceva fundamental 
valoros. O mamă căsătorită de vârstă mijlocie 
lucrează ceva fundamental valoros. O mamă 
adoptivă lucrează ceva fundamental valoros.

Pentru prietena mea cu altfel de păreri

În timp ce continui discuția cu prietena mea, 
insist cu blândețe asupra coerenței logice, 
punându-i întrebări despre drepturi. Când 
devine om copilul din pântecele mamei? În 
baza a ce îi acordăm dreptul de a trăi? Dacă 
bebelușul nu are dreptul de a trăi până când 
nu trece prin canalul de naștere, ce se întâmplă 
la câteva secunde după aceasta? Dar la câteva 
minute înainte? Dacă oferim dreptul de a 
trăi doar ființelor umane care sunt capabile 
să supraviețuiască, ce înseamnă acest lucru 
pentru un copil sau un adult cu handicap sau 
chiar pentru un copil sănătos în primii ani de 
la naștere?

Pe măsură ce vorbim, sunt conștientă că, sub 
aspectele logice legate de drepturile omului, 
tăria convingerilor ei are mai mult de-a face 
cu durerea maternității văzută prin umbra 
morții duhovnicești. Ceea ce se întreabă ea cu 
adevărat este: „Este viața bună sau nu este?”

Are cineva o mână sigură la volanul acestei lumi 
periculoase, sau nu? Nu ar trebui să limităm 
viața pe pământ atunci când viața este atât 
de dificilă și periculoasă? Există vreun motiv 
pentru a face ceea ce este adevărat în ascultare 
față de Dumnezeu, pentru a îmbrățișa darul 
vieții chiar și atunci când costurile sunt atât 
de mari? Este posibil ca promisiunile Sale să 
fie adevărate, cu adevărat adevărate, atunci 
când spune că, în curând, orice lacrimă va fi 
ștearsă, „și moarte nu va mai fi; nici plângere, 
nici strigăt, nici durere nu vor mai fi, căci cele 
dintâi au trecut” (Apocalipsa 21:4)? Îl vom vedea 
față în față și vom putea să vedem cum tot ce 
este trist se arată neadevărat?

Când privesc în ochi această ultimă întrebare, 
este prea mult pentru mine. Știu că este prea 
mult și pentru inima prietenei mele, dacă se 
gândește vreodată la ea în ceasurile nopții. 
Unele lucruri par prea frumoase ca să fie 
adevărate. Dar sunt.

Textul integral pe  
www.studentipentruviata.ro



Lumina vieții, Teodora Diana Paul
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Fii pro‑viață, 
sprijină  
femeia și 
copilul!

Tu cum ești?
ANTI AVORT? · PRO ALEGERE? · PRO AVORT? · PRO VIAȚĂ?
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“
După prima pastilă pentru 

avort medicamentos, durere, 
sprijin și o minune ne-au salvat, 

mamă și copil

“

Andra 
Pralea
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Nu voi uita niciodată ziua de Florii, ziua în care era să 
fac greșeala vieții. 

Cine ne dă nouă dreptul să decidem dacă cineva 
trebuie să trăiască sau nu? Noi credem că avem 
dreptul să facem orice, dar nu e chiar așa. Astăzi am 
o minune pe care o țin în brațe și nu e datorită mie 
– eu care mă numesc mamă am vrut să pun capăt 
unei vieți.

Totul a început într-o zi de luni cu o săptămână înainte 
de Săptămâna Patimilor, când m-am hotărât să îmi 
fac un test de sarcină pentru că în ultimul timp aveam 
grețuri mereu. Zis și făcut: după nici un minut apar 
instant două liniuțe clare… eram sigură acum că sunt 
însărcinată, eu mai având deja doi copii.

De atunci, în loc să mă bucur, am plâns continuu, 
deoarece nu mai voiam copii, dar nici avort nu îmi 
doream să fac. Știam că este un păcat mare și tot ce 
citisem sau auzisem despre avort era că omori o ființă 
fără apărare și nu doar una… două ființe, căci sufletul 
mamei după un avort cred că se face bucăți, abia după 
ce faci greșeala îți dai seama ce ai făcut și, din păcate, nu 
mai poți da înapoi. Dar pe mine Bunul Dumnezeu, deși 
am făcut cea mai mare nenorocire, m-a salvat la timp.

M-am dus a doua zi la doctor poate-poate e vreo 
greșeală cu testul, dar, ce să vezi, micuțul Alinuț chiar 
avea o mică inimioară care bătea! I-am spus medicului 
că nu îmi doresc sarcina, dar nici avort nu vreau să fac. 
Dânsul mi-a spus că nu face întreruperi de sarcina și 
îmi poate recomanda pe cineva, că acum merge făcut 
și doar cu pastile.
Zilnic plângeam pentru că nu știam ce sa fac… soțul 
meu nu își mai dorea să avem alți copiii, de teamă că 
nu ne vom descurca. Vineri m-am dus la alt medic 
pentru a lua pastilele, înainte de a intra m-a apucat 
plânsul, pentru ca nu voiam să fac avort, dar nici copil 
nu mai voiam. Am coborât jos, l-am sunat pe soțul 
meu și i-am zis ca eu țin copilul orice ar fi… el mi -a zis 
să mă calmez și să fac ce vreau. 

M-am liniștit și am urcat la medic. Nu știu de ce nu am 
plecat acasă și m-am întors, dar poate a fost voia lui 
Dumnezeu să ajung până în punctul de a lua prima 
pastila și de a mă trezi la timp. Acolo am plâns și i-am 
spus și doamnei medic că eu nu vreau sa fac avort, 
dar nici copilul nu-l vreau. M-a consultat, totul era în 
regulă. Mi-a spus că, după părerea ei, mai degrabă să 
nu îmi dea rețeta, pentru că nu sunt sigură, dar i-am 
spus să o scrie și mă voi gândi eu.

Mi-a spus că, dacă voi lua pastila, nu mai pot da înapoi. 
Să fiu sigură dacă o iau, căci la carte scrie că poate 
avea efecte asupra copilului… de parcă o carte e mai 
mare decât Dumnezeu. 

Nu voi uita niciodată, sincer, deși îmi doresc să ajute 
și alte mame care au trecut prin această încercare, 
această tristețe – nici nu știu cum să o numesc. Îmi 
este greu să povestesc și nu din cauza la ce va zice 
lumea, căci nu asta îmi pasă, ci de faptul că în sufletul 
meu e o mare durere legată de ce am vrut sa fac…

Vă rog din suflet, mame, nu faceți greșeala mea. Când 
Dumnezeu binecuvântează un pântec știe El mai bine 
de ce o face și tot El va avea grija să vă ajute.

În ziua de duminică, de Florii, când era sărbătoare, 
am mers la farmacie să iau pastilele. Când mi-a venit 
rândul să le iau, farmacistul era nou și a întrebat-o pe 
colega lui ce pastile sunt și i-a răspuns: „Sunt pastile 
pentru avort”. M-am simțit aiurea că a spus așa tare și 
a auzit toată lumea din farmacie, dar am luat pastila și 
am plecat acasă. Am tot ezitat să o iau căci, dacă nu 
o luam atunci următoarea săptămână era Săptămâna 
Mare și nu voiam sa fac un păcat așa mare atunci, iar 
dacă așteptăm după Paști nu mai puteam să îl dau 
afară prin pastile. Până la urmă mi-am luat inima în 
dinți și am zis „ce o fi o fi” și am luat pastila… 

Toate bune și frumoase, am fost la ziua unei verișoare 
și am venit acasă… deja începusem să mă simt aiurea, 
nu fizic, ci psihic. M-am pus la somn și m-a luat, peste 
noapte, o stare de vinovăție imensă; sincer, am simțit 
tot iadul în mine. Nu știam cum să mă controlez, 
îmi ziceam: adună-te mai ai doi copii. Mă rugam la 
Dumnezeu, dar parca nimic nu mă trezea la realitate. 
I-am spus soțului meu că am un atac de panica și nu 
mă simt bine; mi-a spus să mă liniștesc și să mă pun 
la somn. Era 4 sau 5 dimineața. Am sunat-o pe mama 
mea. Mulțumesc lui Dumnezeu pentru ea, m-a susținut 
de la început să țin copilul, să nu fac avort. Pentru că ea 
nu știa că am luat pastila, când m-a auzit mi-a spus „de 
ce ai luat-o?” Și plângeam și îi spuneam că nu îmi pot 
reveni. Nu pot explica în cuvinte ce simțeam dar era 
ceva foarte groaznic. Nu îmi găseam locul, îmi venea 
sa o iau razna… Starea era din ce în ce mai profundă, 
am luat cheia de la mașină și, cu mama mea la telefon, 
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mă plimbam pe străzi și îi spuneam că nu îmi pot 
reveni și ea îmi spunea să mă rog și să mă liniștesc, că 
Dumnezeu o să mă ajute. După câteva ture cu mașina, 
i-am spus că indiferent ce va fi voi ține copilul. Am 
ajuns acasă, am citit Acatistul Maicii Domnului, am luat 
icoana în mână și plângeam… am adormit.

Când m-am trezit, am sunat-o pe doamna doctor care 
mi-a dat pastila și i-am spus că eu nu mai vreau să 
continui și că voi tine copilul. Mi-a spus cum am spus 
și mai devreme: la carte spune că sunt probleme – dar 
la Dumnezeu se spune minune, că acel copil încă era 
viu și inima încă îi bătea, dar eu nu știam asta atunci.

Știam că trebuie să fac ceva, să aflu dacă mai pot 
întoarce efectul pastilei. Am căutat pe internet, dar 
acolo, poate și din cauza stresului, nu înțelegeam 
nimic. În plus, eu nu mai eram în stare să fiu mama 
copiilor mei… eram efectiv doborâtă, mai ales că am 
luat pastila aceea. 

Mulțumesc lui Dumnezeu că m-a îndrumat să scriu 
pe un grup de mămici o postare anonimă, în care am 
povestit tot ce s-a întâmplat. Aici aș vrea să punctez 
ceva: am fost aspru criticată de multe femei („de ce 
îl dai afară, când eu mă chinui să fac?” și tot așa). 
Este adevărat că este ceva groaznic, dar femeia în 
momentul acela are nevoie de înțelegere, nu o doborî 
mai rău, mai ales că vrea să îndrepte lucrurile! 

După multe mesaje, am întâlnit două cazuri în care 
scriau mamele că sunt bine, și ele și copiii lor. M-am mai 
calmat puțin. Pe seară, un administrator al grupului 
m-a căutat și mi-a scris că un medic ar dori să ia 
legătura cu mine. Sincer, credeam că acel medic avea 
să se ia de mine, să-mi zică: cum mai vrei acum, după 
ce ai luat pastila, să fie totul bine? Dar am cunoscut-o 
pe cea mai bună și minunată doctoriță, un om cu 
suflet mare! Dacă toți medicii ar fi așa, cu siguranță 
am merge de drag la doctor. M-a sunat cu o voce 
caldă și mi-a spus că mă sprijină, și psihic, și medical, 
și financiar, pentru a ține bebelușul și, pe lângă toate 
astea, mi-a spus despre faptul că sunt șanse ca efectul 
pastilei să poate fi întors și că bebelușul meu poate 
fi salvat dacă urmez tratamentul. Atunci am prins și 
mai mult curaj. Imediat după ce am vorbit, mi-a trimis 
rețeta și am mers la farmacie și din seara aceea am 
început tratamentul.

A doua zi am avut o secreție, sincer am crezut ca 
avortul va începe și am sunat-o pe doamna doctor 
Emilia. Mi-a spus să merg la medic și să vad dacă este 
totul în regulă. Am mers la medic și mi-a confirmat 
că bebe este acolo și inimioara îi bate. L-am întrebat 
pe medic dacă va fi totul bine, dar nu am găsit același 
sprijin ca în doamna doctor Emilia, care m-a încurajat. 
Medicul mi-a spus că vom vedea, căci el nu a mai 
întâlnit cazuri.

Toate astea vi le povestesc legănându-l pe bebe și 
uitându-mă la el cât de minunat este și nici azi și nici 
în altă zi nu-mi va veni să cred că e real și că am reușit 
să-l țin în brațe și să-l aud cum îmi gângurește și cum 
mă privește și îmi zâmbește.

Eu eram hotărâtă să țin copilul, dar de aici vine o parte 
mai grea… Soțul meu, care m-a sprijinit în cele două 
sarcini, și ne-am bucurat enorm să-i avem pe cei doi 
copilași, acum, de teamă ca nu cumva copilul să aibă 
vreo problema, mi-a spus că el nu este de acord să 
țin sarcina și a zis să continui cu avortul. Sincer, el era 
tot sprijinul de care aveam nevoie… putea tot globul 
să fie împotriva mea, atunci sprijinul lui ar fi fost cea 
mai mare putere, dar, de teama reacției primei pastile, 
mi-a lipsit. Îl înțeleg și îl cred pentru că acum iubirea 
lui pentru bebelușul nostru mic este foarte mare. Și 
cea mai mare putere și ajutor am început să simt și să 
am după ce m-am spovedit și m-am împărtășit.

Sarcina a decurs normal. Am urmat tratamentul și a 
contat mult că doamna doctor Emilia mă suna mereu, 
era mereu alături de mine, și din punct de vedere 
medical, și psihic – a fost ca o mamă grijulie pentru 
mine.

Am născut și astăzi țin în brațe o mică minune. Vreau 
să mai adaug ceva. Mereu când mergeam la control 
asistenta doctorului îmi spunea: vezi, măi Andra, dacă 
cineva este lăsat să se nască… se naște! 

Femei, nu vă mai speriați, căci Dumnezeu este mereu 
cu noi și știe El mai bine ca noi. Vreau să mai spun 
că pe toți copiii mei îi iubesc la fel, dar de când îl am 
pe bebe lângă mine mă simt împlinită. Simt că el 
era ce lipsea din inima mea! Aș vrea să îi mulțumesc 
enorm doamnei doctor Emilia pentru tot ce a făcut 
pentru mine și familia mea. Și, cel mai important, să-i 
mulțumesc Măicuței Domnului – să știți, oricând ai o 
problemă, cât de mare, dacă te pui în genunchi și te 
rogi Maicii, Ea e acolo cu tine și te ridică, te ascultă și te 
ajută. Doamne ajută!

Notă: Pentru explicații medicale pe scurt despre 
inversarea avortului medicamentos, puteți citi articolul 
pe această temă de pe pagina Asociației Americane 
pentru Sarcină, în care sunt prezentate diferite opinii:
americanpregnancy.org/unplanned-pregnancy/
abortion-pill-reversal.
Pe scurt, dacă tratamentul este luat în primele 24 de 
ore de când a fost luată prima pastilă pentru avortul 
medicamentos, copilul are 62% șanse de a trăi.

FOARTE IMPORTANT: această mărturie personală nu 
înlocuiește medicul curant. Orice tratament trebuie 
prescris de un medic de specialitate!
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VOCABULAR PRO-VIAȚĂ
Găsește cuvintele din listă în pătratul cu litere.

LABIRINTUL
Ajută femeia însărcinată să ajungă la centrul de sprijin pentru femeile 
în criză de sarcină!

DEVINO DETECTIV
Găsește cele 12 diferențe!

01
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VOCABULAR PRO-VIAȚĂ
Găsește cuvintele din lista alăturată în pătratul cu litere.01

CRIZA DE SARCINA
FEMEIE
COPIL

GINECOLOG
MAMA

SUPORT
SOLUTII REALE

NENASCUT
PROVIATA
BEBELUS

CONCEPTIE
IUBIRE
SPRIJIN

INSARCINATA
AJUTOR



PENTRU VIAȚĂ24

02 DEVINO DETECTIV
Găsește cele 12 diferențe!
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PENTRU VIAȚĂ26

LABIRINTUL
Ajută femeia însărcinată să ajungă la centrul de sprijin pentru femeile 
în criză de sarcină!

03
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„Inimă de aur” este despre chemarea 
adresată fiecăruia dintre noi de a 
întinde o mână de ajutor celor aflați 
în dificultate, mai ales celor mai 
vulnerabili, și de a înțelege că orice 
talent, orice abilitate sau cunoștință 
pe care o avem își are rostul când 
este pusă în slujba binelui. Copiii 
sunt minunați, pentru că în sufletul 
lor, prin povești cu tâlc, se pot zidi 
valori adevărate, precum credința, 
milostenia și – mai ales – dragostea, 
astfel devenind adulți care, la rândul 
lor, vor oferi iubire și sprijin celor din jur.

Dr. Eliza Maria Cloțea

Copiii au nevoie să înțeleagă că, 
atunci când ne preocupăm doar de 
noi înșine, rămânem, până la urmă, 
singuri și nefericiți. Au primit o jucărie 
și vor să se joace singuri cu ea? Au o 
ciocolată și își doresc să o mănânce 
singuri? Da, se vor bucura, însă, orice 
bucurie neîmpărtășită se va stinge. E 
ca și cum ai ține o lumânare aprinsă 
sub un glob de sticlă. Strălucește doar 
o vreme.
În cartea „Pițigoiul”, copiii vor fi 
martorii unor întâmplări, la început 
amuzante, apoi din ce în ce mai 
dramatice, întâmplări care vor duce 
la transformarea pițigoiului egoist și 
urâcios, într-un prieten adevărat.
Pițigoiul află, și copiii odată cu el, că 
adevărata fericire stă în comuniune 
și că egoismul ne face nefericiți 
deoarece inima noastră rămâne goală.
Dacă am stăpâni întreaga lume, dar 
nu am avea pe cineva care să ne 
iubească, nu am avea nicio mulțumire.

Veronica Iani

Cărțile „Inimă de aur” și „Pițigoiul”  
fac parte din colecția „Fapte bune”

CITEȘTE!



7
saptamani

o sămânţă de mac
căreia îi bate inima

16 zile

E cât o afină - 1,5 cm

E cât o cireașă - 2,3 cm

9
saptamani

E cât o prună - 4,1 cm

11
saptamani

E cât un măr - 16,7 cm

15 
saptamani

E cât un pepene galben
 - 46,3 cm -

35
saptamani

E cât o portocală - 20 cm

17 
saptamani

E cât un pepene verde
 - 49,3 cm -

38
saptamani

E cât nuca de cocos - 24 cm

19
saptamani

E cât un ananas - 44 cm

33
saptamani

Surse:
https://www.babycenter.com/pregnancy/your-body/growth-chart-fetal-length-and-weight-week-by-week_1290794
https://superbebe.ro/sarcina/cat-de-mare-e-bebelusul-din-burtica


